FREEHOLD, NJ TO COATSVILLE, PA

Estimated Mileage: 110 Miles

Estimated Driving Time: 3 Hours
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against a possible Franco-American attack. Washington harried the British army all the way
across New Jersey, and successfully forced a battle at Monmouth Court House that was one of
the largest battles of the war.

At the end of the campaign the two armies were roughly in the same positions they were at its
beginning.

Background

Following General William Howe's successful capture of New York City, and George
Washington's successful actions at Trenton and Princeton, the two armies settled into an
uneasy stalemate in the winter months of early 1777. While this time was punctuated

by numerous skirmishes, the British army continued to occupy outposts at New
Brunswick and Perth Amboy, New Jersey.

General Howe had proposed to George Germain, the British civilian official responsible for
conduct of the war, an expedition for 1777 to capture Philadelphia, the seat of the

rebellious Second Continental Congress. Germain approved his plan, although with fewer
troops than Howe requested. He also approved plans by John Burgoyne for an expedition to
"force his way to Albany" from Montreal. Germain's approval of Howe's expedition included
the expectation that Howe would be able to assist Burgoyne, effecting a junction at Albany
between the forces of Burgoyne and troops that Howe would send north from New York City.

Howe decided by early April against taking his army overland to Philadelphia through New
Jersey, as this would entail a difficult crossing of the broad Delaware River under hostile
conditions, and it would likely require the transportation or construction of the necessary
watercraft.'¥! Howe's plan, sent to Germain on April 2, also effectively isolated Burgoyne from
any possibility of significant support, since Howe would be taking his army by sea to
Philadelphia, and the New York garrison would be too small for any significant offensive
operations up the Hudson River to assist Burgoyne.

Howe's evolving plans
Sir William Howe

Washington realized that Howe "certainly ought in good policy to endeavor to Cooperate with
Genl. Burgoyne" and was baffled why he did not do so. Washington at the time and historians
ever since have puzzled over the reason Howe was not in place to come to the relief of

General John Burgoyne, whose invasion army from Canada was surrounded and captured by
the Americans in October. Historians agree that Lord Germain did a poor job in coordinating the
two campaigns. Following Howe's capture of New York and Washington's retreat across the
Delaware, Howe on December 20, 1776 wrote to Germain, proposing an elaborate set of
campaigns for 1777. These included operations to gain control of the Hudson River, expand
operations from the base at Newport, Rhode Island, and take the seat of the rebel Continental
Congress, Philadelphia. The latter Howe saw as attractive, since Washington was then just
north of the city: Howe wrote that he was "persuaded the Principal Army should act offensively
[against Philadelphia), where the enemy's chief strength lies." Germain acknowledged that this
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plan was particularly "well digested", but it called for more men than Germain was prepared to
provide. After the setbacks in New Jersey, Howe in mid-January 1777 proposed operations
against Philadelphia that included an overland expedition and a sea-based attack, thinking this
might lead to a decisive victory over the Continental Army. This plan was developed to the
extent that in April Howe's army was seen constructing pontoon bridges; Washington, lodged in
his winter quarters at Morristown, New Jersey, thought they were for eventual use on the
Delaware River. However, by mid-May Howe had apparently abandoned the idea of an
overland expedition: "I propose to invade Pennsylvania by sea ... we must probably abandon
the Jersies."

Howe's decision to not assist Burgoyne may have been rooted in Howe's perception that
Burgoyne would receive credit for a successful campaign, even if it required Howe's help; this
would not help Howe's reputation, as the Philadelphia expedition would if it succeeded.
Historian John Alden notes the jealousies among various British leaders, saying, "It is likely that
[Howe] was as jealous of Burgoyne as Burgoyne was of him and that he was not eager to do
anything which might assist his junior up the ladder of military renown." Along the same lines
Don Higginbotham concludes that in Howe's view, "[The Hudson River campaign] was
Burgoyne's whole show, and consequently he [Howe] wanted little to do with it. With regard to
Burgoyne's army, he would do only what was required of him (virtually nothing)." Howe
himself wrote to Burgoyne on July 17: "My intention is for Pennsylvania, where | expect to meet
Washington, but if he goes to the northward contrary to my expectations, and you can keep
him at bay, be assured I shall soon be after him to relieve you." He sailed from New York not
long after.

Early feints

Washington's Continental Army had been encamped primarily at Morristown, New Jersey,
although there was a forward base at Bound Brook, only a few miles from the nearest British
outposts. In part as a retaliatory measure against the ongoing skirmishes, General Charles
Cornwallis executed a raid against that position in April 1777, in which he very nearly captured
the outpost's commander, Benjamin Lincoln. In response to this raid, Washington moved his
army forward to a strongly fortified position at Middlebrook in the Watchung Mountains that
commanded likely British land routes toward Philadelphia.

For reasons that are not entirely clear, General Howe moved a sizable army to Somerset Court
House, south of New Brunswick. If he performed this move as a feint to draw Washington out
from his strong position, it failed, as Washington refused to move his army out in force.
Washington had intelligence that Howe had not brought the necessary equipment for either
bringing or constructing watercraft, so this move seemed unlikely to him to be a move toward
the Delaware River. When Howe eventually withdrew his army back toward Perth Amboy,
Washington did follow. Launching a lightning strike, Howe sent forces under Cornwallis in an
attempt to cut Washington off from the high ground; this attempt was foiled in the Battle of
Short Hills. Howe then withdrew his troops to Perth Amboy, embarked them on transports, and
sailed out of New York harbor, destined for Philadelphia.

98



Washington did not know where Howe was going. Considering the possibility that Howe was
again feinting, and would actually sail his army up the Hudson to join with Burgoyne, he
remained near New York. Only when he received word that Howe's fleet had reached the
mouth of the Delaware, did he need to consider the defense of Philadelphia. However, the fleet
did not enter the Delaware, instead continuing south. Uncertain of Howe's goal, which could be
Charleston, South Carolina, he considered moving north to assist in the defense of the Hudson,
when he learned that the fleet had entered Chesapeake Bay. In August he began moving his
troops south to prepare the city's defenses. General John Sullivan, who commanded the
Continental Army's troops facing Staten Island, had, in order to capitalize on perceived
weaknesses of the British position there following Howe's departure, attempted a raid on
August 22, that failed with the Battle of Staten Island.

Capture of Philadelphia

General Howe landed 15,000 troops in late August at the northern end of the Chesapeake Bay,
about 55 miles southwest of Philadelphia. General Washington positioned 11,000 men between
Howe and Philadelphia but was outflanked and driven back at the Battle of Brandywine on
September 11, 1777 and suffered over 1,000 casualties, while the British lost about half that
number.

The Continental Congress once again abandoned the city, relocating first to Lancaster,
Pennsylvania, and later York, Pennsylvania. British and Revolutionary forces maneuvered
around each other west of Philadelphia for the next several days, clashing in minor encounters
such as the abortive Battle of the Clouds and the so-called "Paoli Massacre." On September 26,
Howe finally outmaneuvered Washington and marched into Philadelphia unopposed. Capture
of the rebel capital did not bring the end to the rebellion as the British thought it would. In 18th
Century warfare, it was normal that the side who captured the opposing force's capital city won
the war. But the war was to continue for six more years (until 1783), given the unconventional
warfare tactics of the rebels at the time.

After taking the city, the British garrisoned about 9,000 troops in Germantown, five miles

(8 km) north of Philadelphia. Washington unsuccessfully attacked Germantown on October 4,
and then retreated to watch and wait for the British to counterattack. Meanwhile, the British
secured the Delaware River by taking forts Mifflin and Mercer in November (although the latter
was not taken until after a humiliating repulse). In early December, Washington successfully
repelled a series of probes by General Howe in the Battle of White Marsh.

General Washington's problems at this time were not just with the British. In the so-

called Conway Cabal, some politicians and officers unhappy with Washington's performance in
the campaign secretively discussed his removal. Washington, offended by the behind-the-
scenes maneuvering, laid the whole matter openly before Congress. His supporters rallied
behind him, and the episode was abated.
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Valley Forge and Monmouth

Washington and his army encamped at Valley Forge in December 1777, about 20 miles (32 km)

from Philadelphia, where they stayed for the next six months. Over the winter, 2,500 men (out

of 10,000) died from disease and exposure. However, the army eventually emerged from Valley
Forge in good order, thanks in part to a training program supervised by Baron von Steuben.

Meanwhile, there was a shakeup in the British command. General Howe resigned his command,
and was replaced by Lieutenant General Sir Henry Clinton as commander-in-chief. France's
entry into the war forced a change in British war strategy, and Clinton was ordered by the
government to abandon Philadelphia and defend New York City, now vulnerable to French
naval power. The British sent out a peace commission headed by the Earl of Carlisle, whose
offers, made in June 1778 as Clinton was preparing to abandon Philadelphia, were rejected by
Congress. As the British were preparing their withdrawal, Washington sent out Lafayette on a
reconnaissance mission. Lafayette narrowly escaped a British ambush at the Battle of Barren
Hill.

Clinton shipped many Loyalists and most of his heavy equipment by sea to New York, and
evacuated Philadelphia on June 18. Washington's army shadowed Clinton's, and Washington
successfully forced a battle at Monmouth Courthouse on June 28, the last major battle in the
North. Washington's second-in-command, General Charles Lee, who led the advance force of
the army, ordered a controversial retreat early in the battle, allowing Clinton's army to regroup.
By July, Clinton was in New York City, and Washington was again at White Plains, New York.
Both armies were back where they had been two years earlier.

Valley Forge

Valley Forge was the military camp in southeastern Pennsylvania, approximately 20 miles northwest
of Philadelphia, where the American Continental Army spent the winter of 1777-78 during the
American Revolutionary War. Starvation, disease, malnutrition, and exposure killed over 2,500
American soldiers by the end of February 1778.

With winter almost setting in, and with the prospects for campaigning greatly diminishing, General
George Washington sought quarters for his men. Washington and his troops had fought what was to
be the last major engagement of 1777 at the Battle of White Marsh (or Edge Hill) in early December.
He devised to pull his troops from their present encampment in the White Marsh area (now Fort
Washington State Park) and move to a more secure location for the coming winter.
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Geography

Though several locations were proposed, Washington selected Valley Forge, Pennsylvania, 20 miles
northwest of Philadelphia. Named for an iron forge on Valley Creek, the area was close enough to
the British to keep their raiding and foraging parties out of the interior of Pennsylvania, yet far
enough away to halt the threat of British surprise attacks. The densely forested plateau of Mount Joy
and the adjoining two-mile-long plateau of Mount Misery combined with the Schuylkill River to the
north, made the area easily defensible, along with providing abundant forests of timber that would
later be used to construct the thousands of log huts. Seventy-eight of the huts in the camp would
house the soldiers, but over 2,500 of those soldiers died.

The Continental Army
Shelter

On December 19, 1777, when Washington's poorly fed, ill-equipped army, weary from long marches,
staggered into Valley Forge, winds blew as the 12,000 Continentals prepared for winter's fury. Only
about one in three of them had shoes, and many of their feet had left bloody footprints from the
marching.®! Grounds for brigade encampments were selected, and defense lines were planned and
begun.

The first properly constructed hut appeared in three days. One other hut, which required 80 logs,
and whose timber had to be collected from miles away, went up in one week with the use of only one
axe. These huts provided sufficient protection from the moderately cold, but mainly wet and damp
conditions of a typical Pennsylvania winter. By the beginning of February, construction of 2,000 huts
was completed. They provided shelter, but did little to offset the critical shortages that continually
plagued the army.

During the springtime, as the climate grew considerably warmer, Washington ordered the cutting of
two windows into each hut. Mud was also chipped between the logs to improve ventilation.

Food and supplies

Soldiers received inadequate supplies of meat and bread, some getting their only nourishment from
"firecake," a tasteless mixture of flour and water. Occasionally, there would be "pepper pot soup,"

a black pepper-flavored tripe broth. So severe were conditions at times that Washington despaired
"that unless some great and capital change suddenly takes place...this Army must inevitably...starve,
dissolve, or disperse, in order to obtain subsistence in the best manner they can."

Snow was limited, and small in amounts. The layer of snow was often too thin to be collected and
melted into drinking water. Alternating freezing and melting of snow and ice made it impossible to
keep dry and allowed for disease to fester.
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Animals fared no better. General Henry Knox, Washington's Chief of Artillery, wrote that hundreds of
horses either starved to death or died of exhaustion. By the end of the winter, about 700 horses had
died.

Washington appointed Nathanael Greene as Quartermaster General to take charge of the supplies,
who found caches of food and clothing and hauled them there for the troops and horses.

Clothing, too, was wholly inadequate. Many wounded soldiers from previous battles died from
exposure. Long marches had destroyed shoes. Blankets were scarce. Tattered garments were
seldom replaced. At one point these shortages caused nearly 4,000 men to be listed as unfit for
duty.

Many locals and fisherman say that by the spring of 1778, the shad movement up the Schuylkill
River provided the desperate troops with moderate amounts of food.

Hardships and supply shortages

Undernourished and poorly clothed, living in crowded, damp quarters, the army was ravaged by
sickness and disease. Typhoid, typhus, smallpox, dysentery, and pneumonia were among the
numerous diseases that thrived in the camp during that winter. These diseases, along

with malnutrition and exposure to the freezing temperatures and snow, contributed to the 2,500
soldiers that died by the end of the winter.

Governor Morris of New York later stated that the Continentals were a "skeleton of an army...in a
naked, starving condition, out of health, out of spirits."

Soldiers deserted in "astonishing great numbers" as hardships at camp overcame their motivation
and dedication to fight. General James Mitchell Varnum warned that the desperate lack of supplies
would "force the army to mutiny."

Women who were relatives or wives of enlisted men alleviated some of the suffering by providing
valuable services such as laundry and nursing that the army desperately needed. A group of people
called Regimental Camp Followers also helped increase the morale of the soldiers and provided
necessary support to the men again.

Restoration of army supplies

Although Washington repeatedly petitioned for relief and supplies, the Continental Congress was
unable to provide it and the soldiers continued to suffer. Finally, on January 24, 1778, five
Congressmen came to Valley Forge to examine the conditions of the Continental Army. Washington
greeted them imperatively, "Something must be done. Important alterations must be made."
Washington also informed them that he wanted Congress to take control of the army supply system,
pay for the supplies, and replenish them when necessities were scarce.
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By the end of February, there were adequate supplies flowing throughout camp after Congress gave
full support to monetarily funding the supply lines of the army, along with reorganizing the
commissary department, which controlled the gathering of the supplies for the army.

Training

Increasing military efficiency, morale, and discipline were as vital to the army's well-being as its
supply of food and arms. The army had been handicapped in battle because unit training was
administered from a variety of field manuals, making coordinated battle movements awkward and
difficult. The soldiers were trained, but not uniformly. The task of developing and carrying out an
effective training program fell to Baron Friedrich von Steuben. This skilled Prussian drill master, who
had recently arrived from Europe, tirelessly drilled the soldiers, improving their battle and formation
techniques greatly.

Wives and children

Martha Washington, the wife of George Washington, arrived at the camp on February 10, 1778. She
visited soldiers in the huts and in the camp hospital. Martha Washington also organized a sewing
circle of women who knitted, crafted, and patched socks, shirts, and trousers.

Camp followers at Valley Forge consisted of the wives, children, mothers, and sisters of the soldiers.
These camp followers often served as laundresses, cleaning and mending the uniforms of the
soldiers. Washington understood a soldier would die quickly from disease if his uniform was dirty
and threadbare. These women and children also provided the emotional support to the army,
encouraging them to remain at camp and continue on training and soldiering during the winter
months. Women gained half the rations of soldiers, half the wages of a soldier as well as a half
pension after the war—if they had done enough work. Children would receive quarter rations if
enough work was done.

Women were relegated to the back of the column when marching and were forbidden to ride on
wagons. Camp followers faced the issues of disease along with the soldiers. While playing an
important role in scouting and finding supplies and food, some women lost their lives on the
battlefield trying to obtain goods from wounded or dead soldiers. At Valley Forge women averaged 1
to every 44 men, adding up to around 500 women.

Criticism of Washington

Because of the terrible conditions of the army during the winter of 1777, the American public, along
with Congress, began to criticize Washington for his inability to advance the war effort. Washington
himself was aware of an increasing impatience and criticism of his leadership. A few soldiers
wanted to replace Washington with General Horatio Gates, who had won a decisive victory in

the Battles of Saratoga. Some members of the Continental Congress complained that Washington
had left the surrounding countryside unprotected by moving into the isolated area of Valley Forge.
Washington replied furiously:
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"l can assure those Gentlemen that it is a much easier and less distressing thing to draw
remonstrances in a comfortable room by a good fire side than to occupy a cold bleak hill and
sleep under frost and Snow without Clothes or Blankets; however, although they seem to
have little feeling for the naked, and distressed Soldier, | feel superabundantly for them, and
from my Soul pity those miseries, [which], it is neither in my power to relieve or prevent."

Although Washington couldn't reasonably have launched any campaigns during the hardship at
Valley Forge, anti-Washington movements still arose. Led by Brigadier General Thomas Conway,
these soldiers worked "behind the curtains" to degrade Washington's reputation in hopes that this
would enable Horatio Gates to replace George Washington as the commander of the Continental
Army. This scheme is known today as the Conway Cabal.

Washington addressed them by saying:

"Whenever the public gets dissatisfied with my service...I shall quit the helm...and retire to a
private life."

This silenced his main critics, and Washington's announcement easily renewed his authority as the
Commander-in-Chief of the Continental Army; his authority was never critically challenged for the
rest of the decade.

Longwood Gardens

Longwood Gardens consists of over 1,077 acres of gardens, woodlands, and meadows in Kennett
Square, Pennsylvania, United States in the Brandywine Creek Valley. It is one of the

premier horticultural display gardens in the United States and is open to visitors year-round to enjoy
exotic plants and horticulture (both indoor and outdoor), events and performances, seasonal and
themed attractions, as well as educational lectures, courses, and workshops.
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History

Longwood Gardens has a long and varied history. For thousands of years, the native Lenni

Lenape tribe fished its streams, hunted its forests, and planted its fields. Evidence of the tribe's
existence is found in quartz spear points that have been discovered on and around the property and
can be found on display in the Peirce-du Pont House on the Longwood Gardens property.

In 1700, a Quaker farmer named George Peirce purchased 402 acres of this English-claimed land
from William Penn’s commissioners. George’s son Joshua cleared and farmed the land and in 1730
he built the brick farmhouse that, enlarged, still stands today. In 1798, Joshua’s twin grandsons
Samuel and Joshua, who had inherited the farm, actively pursued an interest in natural history and
began planting an arboretum that eventually covered 15 acres. The collection included specimens
that they collected from the wild as well as plants acquired from some of the region’s leading
botanists.

By 1850, the arboretum boasted one of the finest collections of trees in the nation and had become a
place for the locals to gather outdoors — a new concept that was sweeping America at the time.
Community picnics and socials were held at Peirce's Park in the mid to late 19th century.

As the 19th century rolled into the 20th, the family’s heirs lost interest in the property and allowed the
arboretum to deteriorate. The farm passed out of the family through several hands in quick
succession, and a lumber mill operator was about to cut down the trees for timber in early

1906.7 This threat moved Pierre S. du Pont, American entrepreneur, businessman, philanthropist,
and member of the prominent du Pont family to take action. On July 20, 1906, 36-year-old du Pont
purchased the farm primarily to preserve the trees. He wasn'’t planning to create Longwood
Gardens, but within a few years, his desire to make it a place where he could entertain his friends
transformed a simple country farm into one of the country’s leading horticultural display gardens.

Current Use

Today the 1,077- acre Longwood Gardens consists of varied outdoor gardens, ranging from formal
to naturalistic in their landscape design, and 20 indoor gardens within a 4.5 acre group of

heated greenhouses. Longwood’s Conservatory contains 4,600 different types of plants and trees,
as well as fountains. The Gardens also has extensive educational programs including a tuition-free
two-year school of professional horticulture, a graduate program, and extensive internships. It hosts
hundreds of horticultural and performing arts events each year, from flower shows, gardening
demonstrations, courses, and children's programs to concerts, organ and carillon recitals, musical
theatre, fountain shows, and fireworks displays. It also hosts an extensive Christmas light display
during the holiday season.

The Gardens have attracted more than 1 million visitors a year since 2012. Plans for growth and
expansion for the next four decades began in 2010 with the hiring of West 8, a Dutch landscape
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architecture and urban planning firm with headquarters in Rotterdamand an office in New York City.
The founder of West 8, Adriaan Geuze, stated their mission is: "to celebrate Longwood, enjoy it,
keep it, preserve it, while asking how it could function as a spectacular place for larger groups of
people in the 21st century." The comprehensive Longwood plan is now complete and the first major
project in the plan, the revitalization of the Main Fountain Garden, began in 2014.

Battle of Brandywine

Date September 11, 1777

Location Chadds Ford Township,
Delaware County, Pennsylvania, United States

Result British victory

Belligerents

- ‘.‘ r‘ i .
=— United States 2k= Great Britain

ﬂ 2nd Canadian Regiment

E |
° Hesse-Kassel

Commanders and leaders

— George Washington :_]E Sir William Howe
¥ Nathanael Greene EE Charles Cornwallis
®— ohn Sullivan -Wilhelm von
B= g Stirling Knyphausen

_—

=— Adam Stephen

== Anthony Wayne
I Casimir Pulaski

m Moses Hazen
Strength
14,600 15,500 and 47 guns
Casualties and losses

Total: 1300 Total: 587

2NN killed a2 killad
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600 wounded 488 wounded

400 captured:! 6 missing

The Battle of Brandywine, also known as the Battle of Brandywine Creek, was fought between the
American army of General George Washington and the British army of General Sir William Howe on
September 11, 1777. The British Army defeated the American Army and forced them to withdraw
toward the American capital of Philadelphia. The engagement occurred near Chadds Ford,
Pennsylvania during Howe's campaign to take Philadelphia, part of the American Revolutionary War.
More troops fought at Brandywine than any other battle of the American Revolution.® It was also the
longest single-day battle of the war, with continuous fighting for 11 hours.

Howe's army departed from Sandy Hook, New Jersey on July 23, 1777 and landed near Elkton,
Maryland in northern Chesapeake Bay. Marching north, the British Army brushed aside American
light forces in a few skirmishes. Washington offered battle with his army posted behind Brandywine
Creek. While part of his army demonstrated in front of Chadds Ford, Howe took the bulk of his
troops on a long march that crossed the Brandywine beyond Washington's right flank. Due to poor
scouting, the Americans did not detect Howe's column until it reached a position in rear of their right
flank. Belatedly, three divisions were shifted to block the British flanking force near

a Quaker meeting house.

After a stiff fight, Howe's wing broke through the newly formed American right wing which was
deployed on several hills. At this point Lieutenant General Wilhelm von Knyphausen attacked
Chadds Ford and crumpled the American left wing. As Washington's army streamed away in retreat,
he brought up elements of Nathanael Greene's division which held off Howe's column long enough
for his army to escape to the northeast. Polish General Casimir Pulaski defended Washington's rear
assisting in his escape.” The defeat and subsequent maneuvers left Philadelphia vulnerable. The
British captured the city on September 26, beginning an occupation that would last until June 1778.

Background

In late August 1777, after a distressing 34-day journey from Sandy Hook on the coast of New
Jersey, a Royal Navy fleet of more than 260 ships carrying some 17,000 British troops under the
command of British General Sir William Howe landed at the head of the Elk River, on the northern
end of the Chesapeake Bay near present-day Elkton, Maryland (then known as Head of Elk),
approximately 40-50 miles (60—-80 km) southwest of Philadelphia. Unloading the ships proved to be
a logistical problem because the narrow river neck was shallow and muddy.

General George Washington had situated the American forces, about 20,300-strong, between Head
of Elk and Philadelphia. His forces were able to reconnoiter the British landing from Iron Hill

near Newark, Delaware, about nine miles (14 km) to the northeast. Because of the delay
disembarking from the ships, Howe did not set up a typical camp but quickly moved forward with the
troops. As a result, Washington was not able to accurately gauge the strength of the opposing
forces.

After a skirmish at Cooch's Bridge south of Newark, the British troops moved north and Washington
abandoned a defensive encampment along the Red Clay Creek near Newport, Delaware to deploy
against the British at Chadds Ford. This site was important as it was the most direct passage across
the Brandywine River on the road from Baltimore to Philadelphia. On September 9, Washington
positioned detachments to guard other fords above and below Chadds Ford, hoping to force the
battle there. Washington employed General John Armstrong, commanding about 1,000
Pennsylvania militia, to cover Pyle's Ford, a few hundred yards south of Chadds Ford, which was
covered by Major Generals Anthony Wayne's and Nathanael Greene's divisions. Maijor
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General John Sullivan's division extended northward along the Brandywine's east banks, covering
the high ground north of Chadds Ford along with Major General Adam Stephen's division and Major
General Lord Stirling's divisions. Further upstream was a brigade under Colonel Moses

Hazen covering Buffington's Ford and Wistar's Ford. Washington was confident that the area was
secure.

The British grouped forces at nearby Kennett Square.® Howe, who had better information about the
area than Washington, had no intention of mounting a full-scale frontal attack against the prepared
American defenses. He instead employed a flanking maneuver, similar to that used in the Battle of
Long Island. About 6,800 men under the command of Wilhelm von Knyphausen advanced to meet
Washington's troops at Chadds Ford. The remainder of Howe's troops, about 9,000 men, under the
command of Charles, Lord Cornwallis, marched north to Trimble's Ford across the West Branch of
the Brandywine Creek, then east to Jefferies Ford across the East Branch (two fords that
Washington had overlooked), and then south to flank the American forces.

Battle

The Battle of Brandywine, September 11, 1777

September 11 began with a heavy fog, which provided cover for the British troops. Washington
received contradictory reports about the British troop movements and continued to believe that the
main force was moving to attack at Chadds Ford.

Knyphausen's Column

At 5:30 am the British and Hessian troops began marching east along the "Great Road" (now Route
1) from Kennett Square, advancing on the American troops positioned where the road crossed
Brandywine Creek. The first shots of the battle took place about 4 miles west of Chadds Ford, at
Welch's Tavern. Element's of Maxwell's continental light infantry skirmished with the British vanguard
(primarily the Queen's Rangers - a battalion of loyalists). The British continued to advance and
encountered a greater force of continentals behind the stone walls on the Old Kennett

Meetinghouse grounds. The battle was fought at mid-morning around the meeting house while the
pacifist Quakers continued to hold their midweek service. One of the Quakers later wrote, "While
there was much noise and confusion without, all was quiet and peaceful within."

From the Meetinghouse grounds, the battle continued for three miles to the Brandywine Creek, at
Chadds Ford. Eventually the British pushed the Americans back but not before suffering heavy
losses.

Corwallis Column

The main British column under General Cornwallis (and accompanied by General Howe) set out
from Kennett Square at 5:00am. Local loyalist sources had provided Howe with knowledge of two
unguarded fords, above the forks of the Brandywine. The 17 mile flank march took approximately 9
hours to complete. The British appeared on the Americans' right flank at around 2 p.m. and took a
much needed rest on Osbourne's Hill, a commanding position North of the Continental army. Having
received intelligence from Colonel Bland's scouts, Washington ordered Sullivan to take overall
command of Stirling and Stephen's divisions (in addition to his own) and quickly march North to meet
the British flank attack. As they were forming their lines north of Dilworth, Howe launched his attack.
Having taken overall command of the right-wing of the army, Sullivan left his division to confer with
the other generals. His own division he left under the command of Preudhomme de Borre, with
orders to shift to the right in order to link up with Stirling and Stephen's divisions (from left to right the
divisions were arranged as Sullivan, Stirling, Stephen). As the British lines advanced the Hessian
Jaegers threatened to flank the American right forcing Stephen and Stirling to shift right. Howe was
slow to attack, which bought time for the Americans to position some of their men on high ground
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near Birmingham Meetinghouse, about a mile north of Chadds Ford.!" By 4 p.m., the British
attacked. The British Brigade of Guards caught de Borre by surprise on the American left, before de
Borre had time to fully form, and immediately sent them in to disarray, causing the entire division to
rout. Initially, Stephen's and Stirling's divisions held firm, aided by a battery of artillery on a knoll
between their divisions. However, the British light infantry battalions, aided by the Jaegers,
eventually caused Stephen's division to fall back. A bayonet charge by the British grenadier
battalions, in the center, similarly forced Stirling to retreat. Lafayette had only just arrived, joining
Stirling's division, when he received a wound while trying to rally the retreating troops.

Washington & Greene Arrive Near Dilworth

Around 6 pm, Washington and Greene arrived with reinforcements to try to hold off the British, who
now occupied Meeting House Hill. Washington conferred with Greene and Knox (head of artillery) in
the yard of the William Brinton house. The 2nd Battalion of Grenadiers was nearing their position,
and was joined by a fresh reserve brigade (the 4th British Brigade). It was determined that Knox
would deploy artillery to slow the British advance. Greene's reinforcements, combined with the
remnants of Sullivan's, Stephen's, and Stirling's divisions, formed south of Dilworth and stopped the
pursuing British for nearly an hour, letting the rest of the army retreat. When darkness fell, Greene's
division finally began the march to Chester along with the rest of the army. The British army was not
able to pursue due to the onset of night. The Americans were also forced to leave behind many of
their cannons on Meeting House Hill because almost all of their artillery horses were killed.

Knyphausen's Final Attack

The British Grenadier battalions attacked from right to left, ultimately forcing Stirling to fall back with a bayonet
charge.

Upon hearing the attack of Cornwallis's column, Knyphausen launched an attack against the
weakened American center across Chadds Ford, breaking through the divisions commanded by
Wayne and William Maxwell and forcing them to retreat and leave behind most of their cannon.
Armstrong's militia, never engaged in the fighting, also decided to retreat from their positions. Further
north, Greene sent Brigadier General George Weedon's troops to cover the road just outside the
town of Dilworth to hold off the British long enough for the rest of the Continental Army to retreat.
Darkness brought the British pursuit to a standstill, which then allowed Weedon's force to retreat.
The defeated Americans retreated to Chester where most of them arrived at midnight, with
stragglers arriving until morning. The American retreat was well-organized, largely due to the efforts
of Gilbert du Motier, Marquis de Lafayette, who, although wounded, created a rally point that allowed
for a more orderly retreat before being treated for his wound.
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Losses

Nation Makers by Howard Pyle depicts a scene from the battle. The painting hangs in the Brandywine River
Museum.

The official British casualty list detailed 587 casualties: 93 killed (eight officers, seven sergeants and
78 rank and file); 488 wounded (49 officers, 40 sergeants, four drummers and 395 rank and file); and
six rank and file missing unaccounted for. Only 40 of the British Army's casualties were Hessians.
Historian Thomas J. McGuire writes that, "American estimates of British losses run as high as
2,000, based on distant observation and sketchy, unreliable reports".

Most accounts of the American loss were from the British. One initial report by a British officer
recorded American casualties at over 200 killed, around 750 wounded, and 400 prisoners taken,
many of them wounded. A member of General Howe's staff claimed that 400 rebels were buried on
the field by the victors. Another British officer wrote that, "The Enemy had 502 dead in the field".
General Howe's report to the British colonial secretary, Lord George Germain, said that the
Americans, "had about 300 men killed, 600 wounded, and near 400 made prisoners".

No casualty return for the American army at Brandywine survives and no figures, official or
otherwise, were ever released. The nearest thing to a hard figure from the American side was by
Major General Nathanael Greene, who estimated that Washington's army had lost between 1,200
and 1,300 men. On September 14, 350 wounded Americans were taken from the British camp at
Dilworth to a newly established hospital at Wilmington, Delaware. This would suggest that of the
"near 400" prisoners reported by Howe, only about 50 had surrendered unwounded. If General
Greene's estimate of the total American loss was accurate, then they had between 1,160 and 1,260
killed, wounded or deserted during the battle. The British also captured 11 out of 14 of the American
artillery pieces. Among the American wounded was the Marquis de Lafayette.
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In addition to losses in battle, 315 men were posted as deserters from Washington's camp during
this stage of the campaign.

Aftermath

Although Howe had defeated the American army, his lack of cavalry prevented its total destruction.
Washington had committed a serious error in leaving his right flank wide open and nearly brought
about his army's annihilation had it not been for Sullivan, Stirling and Stephen's divisions, which
fought for time. Evening was approaching and, in spite of the early start Cornwallis had made in the
flanking maneuver, most of the American army was able to escape. In his report to the Continental
Congress detailing the battle, Washington stated: "despite the day's misfortune, | am pleased to
announce that most of my men are in good spirits and still have the courage to fight the enemy
another day".

British and American forces maneuvered around each other for the next several days with only a few
encounters such as the Battle of Paoli on the night of September 20-21.

The Continental Congress abandoned Philadelphia, moving first to Lancaster, Pennsylvania for one
day and then to York, Pennsylvania. Military supplies were moved out of the city to Reading,
Pennsylvania. On 26 September 1777, British forces marched into Philadelphia unopposed.
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The American Revolution in the

Northern Colonies

Fort Belvoir Travel Camp
10155 Swift Road, Building 778
Fort Belvoir, VA 22060
N 38°40°58.92" W77°9°18.30"
N 38.683032 W 77.155083

DATE: Wednesday, October 5 ARRIVAL TIME: 2:00—3:30 PM

Miles: 158

UTILITIES: W-E-S

Time: 3% Hours

50.5
51.1
57.2
68.0
68.9
69.3
96.0
96.4
107.7

DRIVING INSTRUCTIONS

Turn Right out of campground onto Embreeville Road

Turn Left on S 82; go thru Unionville

At roundabout continue on S 82 on right

Turn RightonRt 1S

Get in Left lane

Turn Left onto MD-24 S (Vietnam Veterans Memorial Highway)
Take Ramp on Right to 1-95 South

Move to Right Lane .

Take ramp to 1-695, Exit 64 (Essex Towson) W Leacenol
Take 1-695 W (Towson)

Take ramp to |-95 South (Washington) Exit 11B on Right

Stay on I-95 South

Rest Stop, Maryland Welcome Center
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117.0 Move to Left Lane — approaching I-95 South
118.1 Take Left lane to 1-95/495 South (Richmond)
138.8 See sign that says 2.5 miles to the local I-495/95 lanes Alexandria — move to the
Right lanes
143.4 Stay in Right lanes to local Alexandria exits (National Harbor is on your left)
143.9 Move to Right lane as you cross the Woodrow Wilson Bridge (Potomac River)
144.9 Get in Right lane for Exit 177A (Fort Belvoir, Route 1 South)
145.1 Turn Right at Exit 177A (Fort Belvoir, Route 1 South)
147.0 Wal-Mart on left (there’s another one up ahead on right)
149.3 Mount Vernon Plaza (Home Depot, TJ Maxx, etc)
149.7 Wal-Mart and Costco (adjoining parking lots) on right; **at Wal-Mart, move to
center lane (right lane becomes a right turn lane up ahead)
152.1 Safeway on right
156.0 Fort Belvoir's Pence Gate on the left — DO NOT ENTER HERE — continue straight
156.3 Move to the Left lane and continue to the bottom of the hill
156.8 Turn Left at the stoplight to Fort Belvoir’s Tulley Gate (Pohick Road) and continue
for 0.6 miles — stay in the right lane
157.4 At the gate, stay to the right and have everyone’s driver’s license/passport and
proof of registration ready for inspection and issuance of Pass ?M /@a,é,a_
158.1 Turn Right at stoplight (Theote Road)
158.4 RV storage lot on Left
158.7 AtY, stay to the Right to the Stop Sign
158.8 At Stop Sign Turn Right on Warren Road
159.6 At bottom of hill Turn%@tgr#%rmson Road
159.8 Entrance to Fort Belvoir Travel Camp
FORT BELVOIR, VA ACTIVITIES
October 5, Wednesday W
8:30 AM Work Crew leaves Coatsville, PA
10:30 AM Deparking Crew leaves Coatsville, PA
6:00 PM —@* o6 Dinner and Dancing at the Fort Belvoir O’Club
October 6, Thursday acwn ‘L\L’W( /. (‘/“'5_4;(
\/\ "\ N\‘\” 8:30 AM Depart for Wood Plantation and Pope Leighey House
> 9:00 AM Tour Woodfa#d Blantation and Pope Leighey House
11:00 AM Depart for Lunch at Glory Days
11:30 AM Lunch at Glory Days ,,2/
\)\ '))“\\7 1:00 PM Depart for Gunston Hall /@4?&71444%
) 1:30 PM Tour Gunston Hall - . MR
October 7, Friday Iﬂ§ o
8:15 AM Depart for Mount Vernon
9:00 AM Film then VIP Tour of Mount Vernon
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11:30 PM Lunch (OYO) HW\O oV

1:15 PM Met at entrance to Gift Shop under the Harbor
1:30 PM Tour George Washington Presidential Library
5:30 PM Depart for Mount Vernon Inn for Final Banquet

‘%76:00 PM ’Final Banquet ﬁMVWM ,@_OM

October 8, Saturday
Disband
SUGGESTED SIGHTSEEING IN THE AREA

See Virginia Travel Guide

George Washington's 1797 Distillery
5514 Mount Vernon Memorial Highway. Alexandria, VA 22309
GPS: N 38°42'48.42" W 77°7 47.21”; N38.713451 W 77.129781

ADDRESSES OF ACTIVITIES IN MOUNT VERNON AREA

Gunston Hall
10709 Gunston Road, Mason Neck, VA 22079
GPS: N 38°40'4.02" W 77°10'9.61"; N 38.667785 W 77.169337

Woodlawn - Pope Leighey House
9100 Richmond Highway, Alexandria, VA 22309
GPS: N 38°43’28.64” W 77°07’ 1.49”; N 38.724622 W 77.117079

Mount Vernon
3200 Mount Vernon Memorial Highway, Mount Vernon, VA 22121
GPS: N 38°42’38.84” W 77° 05’ 14.19”; N 38.710789 W 77.087274

Glory Days Grill
9459 Lorton Market Street, Lorton, VA 22079 703-372-1770
GPS: N 38°42’5.04” W 77° 13’ 15.09”; N38.701399 W 77.220859

TRIP NOTES<=>
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COATSVILLE, PA TO FORT BELFOIR, VA

Estimated Mileage: 158 Miles

Estimated Driving Time: 372 Hours
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DIRECTIONS TO GLORY DAYS GRILL FROM WOODLAWN PLANTATION

0.0 Turn Right at Stoplight onto Richmond Highway (Route 1)
3.7  Turn Right onto Lorton Road

4.4 Turn Left on Lorton Market Street at Stoplight

4,7  Turn Left into Shopping Center, Arrive at Glory Days Grill

DIRECTIONS TO GUNSTON HALL FROM GLORY DAYS GRILL

0.0 Turn Left onto Lorton Market Street (turns into Gunston Cone Road at Stopsign; turns
into Gunston Road when you cross Route 1)
4.3 Turn Left into Gunston Hall
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GUNSTON HALL

Gunston Hall is an 18th-century Georgian mansion near the Potomac River in Mason Neck,
Virginia, USA. The house was the home of the United States Founding Father George Mason. It
was located at the center of a 5,500 acre plantation. The construction period of Gunston Hall was
between 1755 and 1759.

The interior of the house and its design was mostly the work of William Buckland, a
carpenter/joiner and indentured servant from England. Buckland later went on to design several
notable buildings in Virginia and Maryland. Both he and William Bernard Sears, another
indentured servant, are believed to have created the ornate woodwork and interior carving.
Gunston's interior design combines elements of rococo, chinoiserie, and Gothic styles, an
unusual contrast to the tendency for simple decoration in Virginia at this time. Although
chinoiserie was popular in Britain, Gunston Hall is the only house known to have had this
decoration in colonial America. In 1792, Thomas Jefferson attended George Mason at his death
bed at Gunston Hall. After Mason's death later that year, the house continued to be used as a
residence for many years. In 1868, it was purchased by noted abolitionist and civil war Colonel
Edward Daniels. It is now a museum owned by the Commonwealth of Virginia and open to the
public. The home and grounds were designated a National Historic Landmark in 1960 for their
association with Mason.

History

Gunston Hall in Februar 2014, seen from the road

William Buckland signed an indenture with Thomson Mason, George Mason's brother, on 4
August 1755, four months after he finished as an apprentice from April 1748 to April 1755. In
exchange for free passage to Virginia, room and board, and a yearly salary of twenty pounds
sterling, Buckland agreed to act as a carpenter and joiner for the Masons for four years.

In November, when Buckland arrived, the exterior walls of Gunston Hall were probably
complete. Buckland probably did design the portico overlooking the garden, in addition to much
of the interior. The various carvings in the mansion were probably the combined work of
William Buckland and William Bernard Sears. Buckland most likely provided designs for the
carvings, but Sears most likely carved the wood. Buckland and Sears probably worked on much
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of the original furniture together. At the time, it was not uncommon for English architects to
design furniture as well as buildings.

Later history

The mansion stayed in the Mason family until 1867. From 1868 to 1891, it was owned by
Edward Daniels, a Virginia newspaper publisher and Reconstruction Era politician, who was a
former Union cavalry officer and ardent abolitionist. In 1912, it was bought by retired Marshall
Field & Company executive, Louis Hertle, whose second wife was a member of The National
Society of The Colonial Dames of America. They set about restoring the mansion to its original
plan and hosted many prominent guests. In 1949, Hertle in his will gave the property to the
Commonwealth of Virginia as a museum to be run by The National Society of The Colonial
Dames of America.

Woodlawn (plantation)

S Ve TR
AT O .

. v AN

Woodlawn, August 2003

Woodlawn Plantation is a historic house located in Fairfax County, Virginia, and was originally
a part of Mount Vernon, George Washington's historic plantation estate.

Eleanor "Nelly" Parke Custis, Martha Washington's granddaughter, was raised on the Mount
Vernon estate. In 1799, George Washington gave Custis and his nephew Major Lawrence Lewis
2,000 acres of land as a wedding present. The President asked the distinguished architect Dr.
William Thornton, architect of the U.S. Capitol, to design them a house.

Construction of the Woodlawn house began in 1800 and was finished in 1805. The main
Woodlawn house is located on a hill, overlooking Mount Vernon, and the Mount Vernon home
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is visible from the Woodlawn house. Today, 126 acres containing the original house and
surrounding gardens are all that remain of the original plantation. The remainder of the property
was sold for development over the years. The Woodlawn Plantation is owned and operated as a
museum by the National Trust for Historic Preservation, part of the National Trust Community
Investment Corporation.

Pope-Leighey House

The Pope-Leighey House, formerly known as the Loren Pope Residence, is a suburban home in
Virginia designed by American architect Frank Lloyd Wright. The house, which belongs to the
National Trust for Historic Preservation, has been relocated twice and sits on the grounds of
Woodlawn Plantation, Alexandria, Virginia. Along with the Andrew B. Cooke House and the Luis
Marden House, it is one of the three homes in Virginia designed by Frank Lioyd Wright.

Conception

Commissioned in 1939 by journalist Loren Pope and his wife Charlotte Pope, the design
followed Wright's Usonian principles and was completed in 1941 at an official cost of $7,000
(original target price was $5,000)— at 1005 Locust Street, Falls Church, Virginia.

Loren Pope, at the time a writer for the Washington Evening Star had grown interested in Wright
after studying his Wasmuth Portfolio, a 1938 Time Magazine article and Wright's recently
published autobiography. Pope met Wright in 1938 when the architect made a presentation in
D.C. while working on another project that would remain un-built. Pope approached Wright at
his presentation, indicating he'd like Wright to design his home. Wright indicated that he did not
design speculative work, rather only designed homes for “people who deserved them.”

Pope subsequently wrote the architect, beginning his letter “Dear Mr. Wright, There are certain

things a man wants during life, and of life. Material things and things of the spirit. The writer has
one fervent wish that includes both. It is a house created by you.” After Wright agreed, Pope
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subsequently visited another Usonian home of Wright's design and met Wright at Taliesin. The
architect originally designing a house of 1,800 square feet, Mr. Pope at the time making $50 per
week. Borrowing the money for the house proved difficult, with one lender counseling Pope the
home would be a "white elephant." Pope's employer, the Evening Star, eventually offered a loan
of $5,700 and construction commenced after Wright sized the plan down from 1800 sf to 1200
sf.

Pope and his family lived in the house for 6 years, moving in 1946 to a 365-acre farm in
Loudoun County, planning to subsequently build a larger Wright-designed home. Limitations on
his income precluded Pope from affording the new home until 1959, when Wright was busy with
the Guggenheim Museum in New York.

Design

The design follows Wright's Usonian model of well-designed space for middle-income residents
with a design that brings nature inside, using modest materials and a flat roof.

The L-shaped single-story plan — designed on a 2 by 4-foot rectangular grid scored into its
concrete floor painted in Wright's signature Cherokee red — features two bedrooms and a
bathroom in one wing and living and dining areas in the other. At the juncture of the two wings
are the home's entrance, a study and the kitchen. To accommodate the original site's slope, the
house features two levels.

g P e E

View of dir‘iir;g room through full-length windows

The living room features a ceiling at eleven-and-a half feet, the bedroom wing opens outward
with tall glass doors and windows, and the house features a patterned ribbon of clerestory
windows at the top of the walls. Materials included Tidewater red cypress (finished in clear
wax), brick, and glass. The entire house features radiant heater with hot water pipes embedded in
the concrete slab. Furniture was designed by Wright.

Construction
Wright assigned apprentice Gordon Chadwick to oversee construction of the home,® though

Wright himself visited the house several times. Wright felt the house's construction was costing
the owner too much and did not request his final payment. Wright, who wanted to name the
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home "Touchstone," felt the design was one of the best representations of his Usonian ideals.
Howard Rickert from Vienna, Virginia, was the project's primary carpenter.

Marjorie Leighey - first relocation

The Popes sold the home to Robert and Marjorie Leighey in 1946. In 1961, the state of Virginia
informed the Leigheys the house would be condemned to make way for Interstate 66. Robert
died in 1963, and Marjorie Leighey donated the home to the National Trust for Historic
Preservation in 1964, along with the entire $31,500 condemnation award to help pay for the
relocation. Before donating the home, Ms. Leighey had turned down the initial condemnation
award of $25,605 from the Virginia Highway Department.

The home was dismantled, moved, and reconstructed on the property of Woodlawn Plantation,
9000 Richmond Highway, Alexandria, Virginia, where it opened to the public as the Pope-
Leighey House in 1965. Leighey continued to reside in the home from 1969 until her death in
1983.

L Y
!
-

Pope-Leighey House at current location.

1995 - second relocation

The house had initially been poorly located at Woodlawn Plantation — over an area with
unstable marine clay. In 1995, the house was again relocated” thirty feet® at a cost of $500,000%
— more than seventy times the original cost of the house.

122



Mount Vernon

Mount Vernon Estate

Mount Vernon was the plantation house of George Washington, first President of the United
States and his wife, Martha Dandridge Custis Washington. The estate is situated on the banks of
the Potomac River in Fairfax County, Virginia, near Alexandria, across from Prince George's
County, Maryland. The Washington family had owned land in the area since the time of
Washington's great-grandfather in 1674. In 1739 they embarked on an expansion of the estate
that continued under George Washington, who came into possession of the estate in 1754, but
did not become its sole owner until 1761.

The mansion is built of wood in a loose Palladian style, and was constructed by George
Washington in stages between 1758 and 1778. It occupies the site of an earlier, smaller house
built by George Washington's father Augustine, sometime between 1726 and 1735. It remained
Washington's country home for the rest of his life. Following his death in 1799, under the
ownership of several successive generations of the family, the estate progressively declined as
revenues were insufficient to maintain it adequately. In 1858, the house's historical importance
was recognized and it was saved from ruin by The Mount Vernon Ladies' Association; this
philanthropic organization acquired it together with part of the Washington property estate.
Escaping the damage suffered by many plantation houses during the American Civil War, Mount
Vernon was restored.

Mount Vernon was designated a National Historic Landmark in 1960 and is today listed on the
National Register of Historic Places. It is still owned and maintained in trust by The Mount
Vernon Ladies' Association, and is open every day of the year. Allowing the public to see the
estate is not an innovation, but part of a 200-year-old tradition started by George Washington
himself. In 1794 he wrote: "I have no objection to any sober or orderly person's gratifying their
curiosity in viewing the buildings, Gardens, &ca. about Mount Vernon."

Name
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When George Washington's ancestors acquired the estate, it was known as Little Hunting Creek
Plantation, after the nearby Little Hunting Creek. However, when Washington's older half-
brother, Lawrence Washington, inherited it, he changed its name to Mount Vernon in honor of
Vice Admiral Edward Vernon, famed for the War of Jenkin's Ear and capture of the Portobelo,
Colén. Vernon had been Lawrence's commanding officer in the British Royal Navy. When
George Washington inherited the property, he retained the name.

Buildings and grounds

The current property consists of 500 acres, the main buildings, including the house, are near the
riverfront.

Architecture

The present house was built in phases from 1758, by an unknown architect, on the site of the
Washington’s former farmhouse. This staggered and unplanned evolution is indicated by the off-
center main door, which would once have been central to an earlier fagade. As completed and
seen today, the house is in a loose Palladian style. The principal block, dating from 1758, is a
two-storied corps de logis flanked by two single-story secondary wings, built in 1775. These
secondary wings, which house the servants hall on the northern side and the kitchen on the
southern side, are connected to the corps de logis by symmetrical, quadrant colonnades, built in
1778. The completion of the colonnades cemented the classical Palladian arrangement of the
complex and formed a distinct cour d'honneur, known at Mount Vernon as Mansion Circle,
giving the house its imposing perspective.

The corps de logis and secondary wings have hipped roofs with dormers. In addition to its
second story, the importance of the corps de logis is further emphasized by two large chimneys
piercing the roof, and by a cupola surmounting the center of the house; this octagonal focal point
has a short spire topped by a gilded dove of peace. This placement of the cupola is more in the
earlier Carolean style than Palladian, and was probably incorporated to improve ventilation of
the enlarged attic and enhance the overall symmetry of the structure and the two wings; a similar
cupola crowns the Governor's House at Williamsburg, of which Washington would have been
aware.

Interior

The rooms at Mount Vernon have mostly been restored to their appearance at the time of George
and Martha Washington's occupancy. These rooms include Washington's study, two dining
rooms (the larger known as the New Room), the West Parlor, the Front Parlor, the kitchen and
some bedrooms.

The interior design follows the classical concept of the exterior, but owing to the mansion's
piecemeal evolution, the internal architectural features — the door cases, moldings and
plasterwork — are not consistently faithful to one specific period of the 18th-century revival of
classical architecture. Instead they range from severe Palladianism to a finer and later
neoclassicism in the style of Robert Adam. This varying of the classical style is best exemplified
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in the door cases and surrounds of the principal rooms. In the West Parlor and Small Dining
rooms there are door cases complete with ionic columns and full pediments, whereas in the hall
and passageways the doors are given broken pediments supported only by an architrave. Many
of the rooms are lined with painted paneling and have ceilings ornamented by plasterwork in a
Neoclassical style; much of this plasterwork can be attributed to an English craftsman and
emigre, John Rawlins, who arrived from London in 1771 bringing with him the interior design
motifs then fashionable in the British capital.

Today, visitors to Mount Vernon are shown Washington's study, a room to which in the
eighteenth century only a privileged few were granted entrée. It is a simply furnished room
Washington used as a combined bathroom, dressing room and office; the room was so private
that few contemporary descriptions exist. Its walls are lined with naturally grained paneling and
matching bookcases.

In contrast to the privacy of the study, since Washington's time, the grandest, most public and
principal reception room has been the so-called New Room or Large Dining Room — a two-
storied salon notable for its large Palladian window, occupying the whole of the mansion's
northern elevation, and its fine Neoclassical marble chimneypiece. The history of this
chimneypiece to some degree explains the overall restrained style of the house. When it was
donated to Washington by the English merchant Samuel Vaughan, Washington was initially
reluctant to accept the gift, stating that it was: "too elegant & costly I fear for my own room, &
republican stile of living."

A determined effort has to be made to restore the rooms and maintain the atmosphere of the
eighteenth century; this has been achieved by using original color schemes, and by displaying
furniture, carpets and decorative objects which are contemporary to the house. Throughout,
George Washington and his family are evident through portraits and former possessions,
expressing the preservation of the mansion as a personal memorial to the Washington’s as well
as a nationally important museum.

Grounds

e,

The eastern facade, facing the Pofomac

The gardens and grounds contain English boxwoods, taken from cuttings sent by Major General
Henry Lee III ("Light Horse Harry" Lee, a Governor of Virginia and the father of Robert E. Lee)
which were planted in 1786 by George Washington and now crowd the entry path. A carriage

road skirts a grassy bowling green to approach the mansion entrance. To each side of the green is

2
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a garden, contained by a red brick wall. These Colonial Revival gardens grew the household's
vegetables, fruit and other perishable items for consumption. The upper garden, located to the
north, is bordered by the greenhouse. Ha-ha walls are used to separate the working farm from
the pleasure grounds that Washington created for his family and guests. The overseer's quarter,
spinning room, salt house, and gardener's house are between the upper garden and the mansion.

The lower garden, or southern garden, is bordered on the east by the storehouse and clerk's
quarters, smokehouse, wash house, laundry yard, and coach house. A paddock and stable are on
the southern border of the garden; east of them, a little down the hillside, is the icehouse. The
original tomb is located along the river. The newer tomb in which the bodies of George and
Martha Washington have rested since 1831 is south of the fruit garden; the slave burial ground is
nearby, a little farther down the hillside. A "Forest Trail" runs through woods down to a
recreated pioneer farm site on low ground near the river; the 4-acre working farm includes a re-
creation of Washington's 16-sided treading barn.

A Museum and Education Center are on the grounds and exhibit examples of Washington's
survey equipment, weapons, and clothing, as well as dentures worn by the first President.

The Fred W. Smith National Library for the Study of George Washington opened in September
2013. The Library fosters new scholarly about George Washington and safeguards original
Washington books and manuscripts. The site is open for scholarship by appointment only.

History
John Washington (1633-77)

In 1674, John Washington (the great-grandfather of President Washington), and his friend
Nicholas Spencer came into possession of the land from which Mount Vernon plantation would
be carved, originally known by its Indian name of Epsewasson. The successful patent on the
acreage was due largely to Spencer, who acted as agent for his cousin Thomas Colepeper, 2nd
Baron Colepeper, the English landowner who controlled the Northern Neck of Virginia, in which
the tract lay.

Lawrence Washington (1659-1698)

When John Washington died in 1677, his son Lawrence, George Washington's grandfather,
inherited his father's stake in the property. In 1690, he agreed to formally divide the estimated
5,000 acre estate with the heirs of Nicholas Spencer, who had died the previous year. The
Spencer’s took the larger southern half bordering Dogue Creek in the September 1674 land grant
from Lord Culpeper, leaving the Washington’s the portion along Little Hunting Creek. (The
Spencer heirs paid Lawrence Washington 2,500 Ib of tobacco as compensation for their choice.)

Augustine Washington (1694-1743)

Lawrence Washington died in 1698, bequeathing the property to his daughter Mildred. On 16
April 1726, she agreed a one-year lease on the estate to her brother Augustine Washington,
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George Washington's father, for a peppercorn rent; a month later the lease was superseded by
Augustine's purchase of the property for £180. He almost certainly built the original house on
the site sometime between then and 1735, when he and his family moved from Pope's Creek to
Eppsewasson, which he renamed Little Hunting Creek. The original stone foundations of what
appears to have been a two-roomed house with a further two rooms in a half-story above are still
partially visible in the present house's cellar.

Lawrence Washington (1718-1752)

Augustine Washington recalled his eldest son Lawrence (George's half-brother) home from The
Appleby School, England, in 1738 and set him up on the family's Little Hunting Creek tobacco

plantation, thereby allowing Augustine to move his family back to Fredericksburg at the end of
1739.

In 1739, Lawrence, having reached his majority (age 21), began buying up parcels of land from
the adjoining Spencer tract, starting with a plot around the Grist Mill on Dogue Creek. In mid-
1740 Lawrence received a coveted officer's commission in the Regular British Army, and made
preparations to go off to war in the Caribbean with the newly formed American Regiment to
fight in the War of Jenkins' Ear.

George Washington (1732-1799)

Mount Vernon (1796) with the Washington family on the terrace (Benjamin Henry Latrobe)

Lawrence died in July 1752, and his will stipulated that his widow should own a life estate in
Mount Vernon, the remainder interest falling to his half-brother George; George Washington
was already living at Mount Vernon and probably managing the plantation. Lawrence's widow,
Anne Fairfax, remarried into the Lee family and moved out. Following the death of Anne and
Lawrence's only surviving child in 1754, George, as executor of his brother's estate, arranged to
lease "Mount Vernon" that December. Upon the death of Anne Fairfax in 1761, he inherited his
sister-in-law's life estate and became sole owner of the property.

In 1758, Washington began the first of two major additions and improvements by raising the
house to two-and-a half stories. The second expansion was begun during the 1770s, shortly
before the outbreak of the Revolutionary War. Washington had rooms added to the north and
south ends, unifying the whole with the addition of the cupola and two-story piazza overlooking
the Potomac River. The final expansion increased the mansion to 21 rooms and an area of 11,028
square feet. The great majority of the work was performed by African American slaves and
artisans.
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Though no architect is known to have designed Mount Vernon, some attribute the design to John
Ariss (1725-1799), a prominent Virginia architect who designed Paynes Church in Fairfax
County (now destroyed) and likely Mount Airy in Richmond County. A friend of George
Washington, to whom he leased his home, Ariss was the great-grandson of Col. Nicholas
Spencer, the original patentee of Mount Vernon with the Washington’s. Other sources credit
Col. Richard Blackburn, who also designed Rippon Lodge in Prince William County and the first
Falls Church. Blackburn's granddaughter Anne married Bushrod Washington, George's nephew,
and is interred at the Washington's tomb on the grounds. Most architectural historians believe
that the design of Mount Vernon is solely attributable to Washington alone and that the
involvement of any other architects is based on conjecture.

Agriculture and enterprise

Washington out on the plantation, with Mount Vernon in background

Washington had been expanding the estate by the purchase of surrounding parcels of land since
the late 1750s, and was still adding to the estate well into the 1780s. From 1759 until the
Revolutionary War, Washington, who at the time aspired to become a prominent agriculturist,
had five separate farms as part of his estate. He took a scientific approach to farming and kept
extensive and meticulous records of both labor and results.

In a letter dated 20 September 1765, Washington writes about receiving poor returns for his
tobacco production:

Can it be otherwise than a little mortifying then to find, that we, who raise none but Sweet-
scented Tobacco, and endeavour I may venture to add, to be careful in the management of it,
however we fail in the execution, and who by a close and fixed correspondence with you,
contribute so largely to the dispatch of your Ships in this Country shoud [sic] meet with such
unprofitable returns?

In the same letter he asks about the prices of flax and hemp, with a view to their production:

In order thereto you woud do me a singular favour in advising of the general price one might
expect for good Hemp in your Port watered and prepared according to Act of Parliament, with an
estimate of the freight, and all other Incident charges pr. Ton that I may form some Idea of the
profits resulting from the growth. I should be very glad to know at the sametime how rough and
undressd Flax has generally, and may probably sell; for this year I have made an Essay in both,
and altho I suffer pretty considerably by the attempt, owing principally to the severity of the
Drougth, and my inexperience in the management I am not altogether discouraged from a further
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prosecution of the Scheme provided I find the Sales with you are not clog with too much
difficulty and expense.
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Map of the estate, drawn by Washlngton

The tobacco market had declined and many planters in northern Virginia converted to mixed
crops. Like them, by 1766 Washington had ceased growing tobacco at Mount Vernon and
replaced the crop with wheat, corn, and other grains. Besides hemp and flax, he experimented
with 60 other crops including cotton and silk. He also derived income from a new gristmill
which produced cornmeal and flour for export and also ground neighbors' grain for fees.
Washington similarly sold the services of the estate's looms and blacksmith. He built and
operated a small fishing fleet, permitting Mount Vernon to export fish. Washington also
practiced the selective breeding of sheep in an effort to produce better quality wool.

The new crops were less labor-intensive than tobacco; hence, the estate had a surplus of slaves.
But Washington's refused to break up families for sale. Washington began to hire skilled
indentured servants from Europe to train the redundant slaves for service on and off the estate.
Following his service in the war, Washington returned to Mount Vernon and in 1785-1786 spent
a great deal of effort improving the landscaping of the estate. It is estimated that during his two
terms as President of the United States (1789-1797), Washington spent a total of 434 days in
residence at Mount Vernon. After his presidency, Washington tended to repairs to the buildings,
socializing, and further gardening.

In his will, written several months before his death in December 1799, Washington left
directions for the emancipation after Martha Washington's death, of all the slaves who belonged
to him. Of the 318 slaves at Mount Vernon in 1799, a little less than half, 123 individuals,
belonged to George Washington and were set free under the terms of his will.

When Martha Washington's first husband, Daniel Parke Custis, died without a will, she received
a life interest in one-third of his estate, including the slaves. Neither George nor Martha
Washington could free these slaves by law. Upon her death, they reverted to the Custis estate and
were divided among her grandchildren. By 1799, 153 slaves at Mount Vernon were part of this
dower property.

In accordance with state law, George Washington stipulated in his will that elderly slaves or
those who were too sick to work were to be supported throughout their lives by his estate.

Children without parents, or those whose families were too poor or indifferent to see to their
education, were to be bound out (or apprenticed) to masters and mistresses who would teach
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them reading, writing, and a useful trade, until they were ultimately freed at the age of twenty-
five.

In December 1800, Martha Washington signed a deed of manumission for her deceased

husband's slaves, a transaction which is recorded in the abstracts of the Fairfax County, Virginia,
Court Records. The slaves finally received their freedom on 1 January 1801.

Washington's Tomb

Tomb of George (right) and Martha (left) Washington at the entrance to the Washington family
mausoleum

On 12 December 1799, Washington spent several hours riding over the plantation, in snow, hail
and freezing rain. He ate his supper later that evening without changing from his wet clothes.
The following day, he awoke with a severe sore throat (either quinsy or acute epiglottitis) and
became increasingly hoarse as the day progressed. All the available medical treatments failed to
improve his condition, and he died at Mount Vernon at around 10pm on Saturday, 14 December
1799, aged 67.

On 18 December 1799, a funeral was held at Mount Vernon, where his body was interred.
Congress passed a joint resolution to construct a marble monument in the United States Capitol
for his body, an initiative supported by Martha. In December 1800, the United States House
passed an appropriations bill for $200,000 to build the mausoleum, which was to be a pyramid
with a base 100 feet square. Southerners who wanted his body to remain at Mount Vernon
defeated the measure.

In accordance with his will, Washington was entombed in a family crypt he had built upon first
inheriting the estate. It was in disrepair by 1799, so Washington's will also requested that a new,
larger tomb be built. This was not executed until 1831, the centennial of his birth. The need for a
new tomb was confirmed when an unsuccessful attempt was made to steal his skull (See:
Attempted theft of George Washington's head). A joint Congressional committee in early 1832
debated the removal of Washington's body from Mount Vernon to a crypt in the Capitol, built by
Charles Bulfinch in the 1820s. Southern opposition was intense, exacerbated by an ever-growing
rift between North and South. Congressman Wiley Thompson of Georgia expressed the
Southerners' fears when he said:

Remove the remains of our venerated Washington from their association with the remains of his
consort and his ancestors from Mount Vernon and from his native State, deposit them in this
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capitol, and then let a severance of the Union occur and behold the remains of Washington on a
shore foreign to his native soil.

Washington's remains were finally moved on 7 October 1837, along with those of his wife,
Martha, to the new tomb presented by John Struthers of Philadelphia. Other members of the
Washington family are interred in an inner vault, behind the vestibule containing the sarcophagi
of George and Martha Washington.

Preservation, legacy and tourism

e

Reconstruction of George Washington's 1797 distillery

Following Martha Washington's death in 1802, George Washington's will was carried out in
accordance with the terms of his bequests. The largest part of his estate, which included both his
papers and Mount Vernon, passed to his nephew, Bushrod Washington (an Associate Justice of
the Supreme Court of the United States). The younger Washington and his wife then moved to
Mount Vernon.

Bushrod Washington did not inherit much cash and was unable to support the upkeep of the
estate's mansion on the proceeds from the property and his Supreme Court salary. He sold some
of his own slaves to gain working capital. However, the farms' low revenues left him short, and
he was unable to adequately maintain the mansion.

Following Bushrod Washington's death in 1829, ownership of the plantation passed to George
Washington’s great-grandnephew, John Augustine Washington III. As his funds dwindled and
the wear and tear of hundreds of visitors began to take its toll, Washington could do little to
maintain the mansion and its surroundings. Washington suggested to the United States Congress
that the federal government purchase the mansion. Little interest was paid to Washington’s offer.
Washington traveled to Richmond where he was equally unsuccessful in appealing to the
Virginia General Assembly for the state to purchase the mansion. The mansion's decline
continued.

In 1858, Washington sold the mansion and a portion of the estate's land to the Mount Vernon
Ladies' Association, which was under the leadership of Ann Pamela Cunningham. The
Association paid the final installment of the purchase price of $200,000 ($5,714,285.71 in 2014
dollars) on 9 December 1859, taking possession on 22 February 1860. The estate served as
neutral ground for both sides during the American Civil War,! although fighting raged across the
nearby countryside.
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The mansion has been fully restored by the Association, independent of the US government, with
no tax dollars expended to support the 500-acre estate, its educational programs or activities.

Harrison Howell Dodge became resident superintendent in 1885. During his 52 years' overseeing
the estate, he doubled the facility's acreage, improved the grounds, and added many historic
artifacts to the collections. Dodge reviewed George Washington's writings about the estate,
visited other Colonial-era gardens, and traveled to England to see gardens dating from the
Georgian period. Using that knowledge, Dodge oversaw the restoration of the site and put in
place a number of improvements Washington had planned but never implemented.

Charles Wall was assistant superintendent from 1929 to 1937, then resident superintendent for 39
years. He oversaw restoration of the house and planted greenery consistent with what was used
in the 18th century. In 1974, a campaign he organized was successful in preserving as parkland
areas in Maryland across the Potomac River from Mount Vernon, as part of an effort to retain the
bucolic vista from the house. His office was the same one used in the 18th century by
Washington himself.

A holiday attraction based on Washington's 1787 event — a camel like those that carried the Three Wise
Men to Jerusalem (left)

On 7 November 2007, President George W. Bush hosted French President Nicolas Sarkozy for a
general press conference on the front lawn of Mount Vernon following Sarkozy's address to a
joint session of Congress earlier that day.

On 30 March 2007, the estate officially opened a reconstruction of George Washington's
distillery. This fully functional replica received special legislation from the Virginia General
Assembly to produce up to 5,000 US gal of whiskey annually, for sale only at the Mount Vernon
gift shop. The construction of this operational distillery cost $2.1 million, and is located on the
site of Washington's original distillery, a short distance from his mansion on the Potomac River.
Frank Coleman, spokesman for the Distilled Spirits Council that funded the reconstruction, said
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the distillery “will become the equivalent of a national distillery museum” and serve as a
gateway to the American Whiskey Trail.

As of 2012, since first opening to the paying public in 1860, the estate had received more than 80
million visitors. In addition to the mansion, visitors can see original and reconstructed
outbuildings and barns (including slaves' quarters), an operational blacksmith shop, and the
Pioneer Farm. Each year on Christmas Day, Aladdin the Christmas Camel recreates
Washington's 1787 hiring of a camel for 18 shillings to entertain his guests with an example of
the animal that brought the Three Wise Men to Bethlehem to visit the newborn Jesus.

Mount Vernon remains a privately owned property. Its income is derived from charitable
donations and the sales of tickets, produce and goods to visitors. Its non-profit owners, the
Mount Vernon Ladies’ Association, continue their 150-year-old mission "to preserve, restore,
and manage the estate of George Washington."

t
x

Mount Vernon was featured on U.S. postage stamps in 1937 and again in 1956; it was
memorialized in the Liberty Series as a national shrine with a 1.5-cent stamp on 22 February
1956. The Liberty Series was originally planned to honor six presidents, six famous Americans,
and six historic national shrines. The first of the shrines is the Mount Vernon issue, a view of
Washington's home facing the Potomac River.

On 19 December 1960, Mount Vernon was designated a National Historic Landmark and later
listed on the National Register of Historic Places. Development and improvement of the estate is
an ongoing concern. Following a $110 million fundraising campaign, two new buildings
designed by GWWO, Inc./Architects were opened in 2006 as venues for additional background
on George Washington and the American Revolution.
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